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BODIMO INFORMIRANI IN INFORMIRAJMO
OSTALE

Po dolgem molku je pred nami končno 
spet nova številka "Vrelcev". Zakaj je 
bila prekinitev tako dolgotrajna, bi na 
tem mestu bilo verjetnotežko pojasniti, 
vsekakor pa je k temu botrovalo več 
različnih vzrokov.

Vendar moj namen ni brskanje po pre
teklosti, temveč bi kot novo imenovani 
glavni urednik časopisa rada spre
govorila predvsem o pomenu glasila v 
nekem podjetju sicer, in o njegovi na- 
daljni usodi pri nas.

Vsako podjetje namreč hkrati deluje 
tudi kot neke vrste informacijsko komu
nikacijski sistem, saj med vsemi ele
menti , ki sestavljajo podjetje, prihaja 
do določenega pretoka informacij in 
komunikacij, pri čemer je nosilec in 
osnova vsake komunikacije praviloma 
informacija. Tako nekdo informacijo 
posreduje, drugi jo sprejme ter v skladu 
z njo ravna. Informacije so lahko po
dane neposredno, npr. na sestanku, 
zboru delavcev itd., ali pa posredno 
preko sredstev informiranja, kot so 
oglasne deske, plakati in ne nazadnje 
glasila in bilteni. Torej je naloga našega 
glasila informirati delavce o pojavih in 
dejstvih v podjetju in jim posredovati

vrsto podatkov, ki bodo omogočali 
vsakemu delavcu primerno predstavo 
o dogajanju in s tem njihovo ustrezno 
reagiranje in obnašanje tako v podjetju, 
kakortudi v širši družbi. Informacija naj 
bi bila pri tem redna, hitra, resnična, 
popolna in seveda razumljiva.

Kako bomo v praksi to dosegli? Ver
jetno bi bilo mnogo lažje, če bi tudi v 
našem podjetju, tako kot v mnogih 
drugih, imeli v ta namen zaposlenega 
človeka, ki bi bil izključno zadolžen za 
organizacijo celovitega sistema 
obveščanja in komuniciranja. Ker pa 
temu žal ni tako, smo prisiljeni zateči 
se k drugačnemu, verjetno manj 
učinkovitemu načinu pretoka informa
cij, načinu, ki smo ga tudi doslej bolj ali 
manj uspešno uporabljali v praksi.

Vsakdo izmed nas naj bi torej sode
lavce preko skupnega glasila obveščal 
o svojem delu, delu v oddelku ali sek
torju ter s tem prispeval k večji stopnji 
informiranosti o funkcioniranju podjetja, 
o smiselnosti nekaterih odločitev, ter o 
potezah in rezultatih določenih ravnanj. 
Pravico do tovrstnih informacij delavci 
vsekakor imamo, in zato naj bi naš 
časopis temeljil izključno na njih.

Vendar pa brez težav ne 
gre

Časopis bi radi imeli, da, vendar če bi 
namesto nas pisal kdo drug. 
Pritožujemo se, da v "Vrelce" pišejo 
vedno eni in isti ljudje, ob tem dejstvu 
pa se sami nismo pripravljeni aktivno 
vključiti v to obliko informiranja svoje 
okolice. Zato, dragi sodelavci, pa čeprav 
bo zvenelo še tako kruto: "Vrelci bodo 
takšni in bodo izhajali tako pogosto, 
kolikor se bomo sami zavedali njihove 
pomembnosti in bomo pri njegovi 
vsebini tudi sami aktivno sodelovali, 
ter na ta način prispevali h 
kvalitetnejšemu sožitju in odnosom v 
našem podjetju. Pri tem naj omenim še 
to, daje pomembna vsaka informacija, 
ne glede nato ali nas direktor obvešča 
o finančnem stanju podjetja, ali pa nam 
vrtnar skuša pojasniti, zakaj morajo 
tulipani v parku, tudi ko odcvetijo, ostati 
še nekaj časa v zemlji. Zaključimo torej 
lahko, da bo "Vrelce" moč le skupno 
realizirati, saj nikakor ne bi bilo prav, 
da bi informacije na eni strani venomer 
posredovali isti ljudje, med tem ko bi 
jih na drugi strani sprejemali!

Amadea Dobovišek

KOMU KORISTIJO LAŽI?
Malo nenavadno vrašanje, boste rekli, 
vendar povsem upravičeno, glede na 
govorice, ki se v zadnjem času 
nezadržno širijo o našem podjetju in 
posameznikih, o krajah, škandalih, krimi
nalu, bankrotu in kadrovskih spremem
bah. Ta zaupljivo pove drugemu, ki 
nekaj doda, pove naprej itd... in začne 
se živi telefon, ki napihne in popači 
začetno informacijo do neverjetnih 
razsežnosti. Pri tem so zelo aktivni tudi

zagriženi prenašalci "čiste resnice" iz 
drugih podjetij, v kraju pa celo znani 
"lautšpreherji" iz sedeža občine, širše, 
navdušeno prenašajo "zadnje tajne 
informacije". Lahko bi rekli: "govorilo 
seje in govorilo se bo!" Če ne bi sedanji 
obseg laži, popačenih resnic in na
tolcevanj, presegel vse okvire, tako da 
že vpliva na razpoloženje in delovno 
vnemo ter odnose/ned nami, delavci 
Zdravilišča. Sodim, daje okvir normale

presežen, da moramo tako ali drugače 
reagirati, in to s pravilno, resnično in
formacijo in morda z razkrinkavanjem 
avtorjev začetne laži ali bolje rečeno, 
lažnivcev.

Povsem upravičeno se lahko vprašamo, 
komu koristijo laži, kakšne namene ima 
tisti, ki si iz vedrega neba izmisli pre
tresljivo zgodbo o tem ali onem, na kaj 
bi rad s tem vplival, komu želi nekaj
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povedati na ta način, ker mu v obraz 
ne upa. Bili bi naivni, če bi vse skupaj 
ocenjevali kot slučaj, ker prihajajo laži 
na dan zelo povezane, neposredno 
po dogodku, ki ga lahko sprani lažnivec 
vplete v svojo zgodbo... Npr.: začelo 
se govoriti, da je v Zdravilišču nekdo 
(na raznih mestih so imenovani različni 
posamezni vodilni) ukradel 1 milijon 
DM. Najprej so zvesti prenašalci 
podvojili ukradeni znesek na 2 milijona 
(kaj vse so si kupili tatovi doma in v 
inozemstvu), in ker sem bil glavni di
rektor zadnjega aprila na šihtu, je že 
začela takoj po 1. maju krožiti informa
cija, da sem uničeval dokumentacijo, 
da bi prikril krajo. Namerno omenjam 
laži, ki se nanašajo na mene, čeprav je 
takšnih in podobnih kriminalcev še 
veliko, nenormalno veliko. Eni nosijo 
ukraden denar v inozemstvo, če gredo 
službeno ali privat preko meje, drugi 
imajo podjetje v Švici, tretji so šli na 
majski dopust v Španijo na račun 
Zdravilišča itd., itd., v glavnem pa je 
podjetje povsem zavoženo in ga 
nameravajo vodilni prodati, delavce pa 
prepustiti na milost in nemilost novim 
lastnikom.

Resnično se postavlja vprašanje, kdo 
vse to lansira in zakaj? Lahko iz 
razočaranja, ker ni dosegel kar je ho
tel, ali iz maščevalnosti, ker misli da je 
doživel krivico, iz nevoščljivosti, ker bi 
želel, da bi nam šlo slabše, ali z 
namenom, da bi zasejal seme dvoma 
in nezaupanja, da bi vnesel razdor 
med posameznimi deli podjetja, 
predvsem pa še med vodstvom in de
lavci. Kakršen koli je namen, posledice 
so iste: slaba volja, razočaranje,

ogorčenje in dvom, ki vplivajo na 
razpoloženje, produktivnost, uspešno 
delo in končno na dobiček. Ne bi tako 
pretiraval, če bi bile prisotne čveke v 
normalnem obsegu, sedanje stanje pa 
se že odraža v našem razpoloženju in 
medsebojnem zaupanju.

In kaj sedaj? Kakšno je orožje zoper 
njihove avtorje? Če bi vedeli kdo je 
kdo, bi lahko zlobno ravnanje kazno
vali z sodnim sporom. Pa ne kaže up
rizarjati "lova na čarovnice", tudi veliko 
pametnejšega dela imamo vsi skupaj, 
zato je najbrž najučinkovitejše orožje 
natančna in prava resnica, ki je 
dokazljiva in dokumentirana. Zato smo 
se odločili, da organiziramo čimveč 
sestankov delavcev, tudi zato je 
ponovno izšel naš časopis "Vrelci", ki 
bo upam marsikaj razjasnil.

V grobem pa samo naslednja ocena 
našega gospodarjenja in položaja.

Smo eno najbolj čvrstih podjetij v Slov
eniji, z velikim deležem lastnega kapi
tala v sestavi našega premoženja. Niti 
en dan še nismo bili blokirani, in takšnih 
firm je danes malo. Imamo kvalitetno 
ponudbo, blago (proizvodi polnilnice) 
storitve (zdraviliške storitve) in ustrezno 
povpraševanje na trgu, kjer smo pri
sotni. Bilančni rezultati se zboljšujejo, 
počasi in vztrajno manjšamo tudi pri
manjkljaj denarja za tekoče poslo
vanje. V najtežjih pogojih gospodar
jenja smo pridobili denar pod ugo
dnimi pogoji za obogatitev in razširitev 
poslovanja, zato smo tudi glede razvoja 
v samem vrhu naše panoge. Imamo 
zelo dobro ime, (včasih celo predobro),

ugled doma in v svetu, zato smo bili 
deležni vseh mogočih družbenih 
priznanj. Brez samohvale, saj tako nas 
ocenjujejo predvsem drugi, smo naj 
na področju zdraviliškega turizma 
nasploh.

Saj imamo probleme, saj trdo delamo 
in za to delo sorazmerno malo 
zaslužimo, vendar je tisto kar razde
limo dejansko zasluženo in zagaranti- 
rano tudi za naslednja leta, za razliko 
od tistih, ki kar delijo v pričakovanju, da 
jim bo že nekdo pokril izgubo. Tema o 
plačah je tako zanimiva in občutljiva, 
da bi ji kazalo posvetiti poseben ses
tavek, ob tej priliki pa bi jo zaključil le z 
ugotovitvijo, da so gibanja poslovanja 
pozitivna, rezultati vsak mesec boljši, 
kar bo omogočalo, da tudi plače pos
topno realno dvigujemo, kot smo to že 
začeli.

In še skromna želja? Glede na tradi
cijo, ime in izreden razcvet podjetja v 
zadnjih, za gospodarjenje najtežjih letih, 
bi bilo upravičeno pričakovati, da imamo 
delavci Zdravilišča več samozavesti, 
pa tudi zaupanja in da ne nasedamo 
vsaki laži in čveki vse dokler se ne 
prepričamo, da so govorice resnične 
(za preverjanje so mesta službe in posa
mezniki vedno na razpolago). Slabo 
uslugo stori sebi in drugim tisti, ki jih 
zvesto prenaša saj s tem nehote vnaša 
nemir in nezaupanje, ter ustvarja 
razpoloženje, ki ni prijetno in ni pro
duktivno. Tiste pa, ki si najbrž z 
določenimi nameni izmišljajo laži, pa 
spomnimo na znan ljudski rek: "Kdor 
drugim jamo koplje, sam vanjo pade!".

Darko Bizjak
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NOV HOTEL IN SANATORIJ - REALNOST ALI
UTOPIJA

Že nekaj časa se v podjetju intenzivno 
ukvarjamo z vprašanji razvoja v kvali
tetnem in tudi kvantitetnem smislu. V 
ospredju razvojne strategije smo 
postavili bogatitev programa ponudbe 
- diversifikacijo integralnega zdravil iško- 
turističnega proizvoda Rogaške, 
opravljenih je več pomembnih razvojnih 
nalog na področju turistične infras
trukture, hkrati pa smo na področju 
trženja izvajali kvalitetne priprave na 
tržišču za vstop v višji cenovni razred 
in temu primerno segmentiranje naše 
klientele.

Rezultati plasmaja, predvsem pa 
gibanje povpraševanja na tržišču, 
pozicija naše blagovne znamke, ki se 
utrjuje poleg bogate tradicije izrednih 
naravnih danosti, tudi z argumentom 
kvalitetne sodobne ponudbe ter 
sodobnega pristopa v oblikovanju 
programov za zdravje, za prosti čas, 
so podlaga oz. kvalitetno izhodišče za 
pristop k drugi fazi razvojnih ciljev, to je 
k pripravi projektov za širitev ponudbe 
in dopolnitev le-te z visoko kvalitetnimi 
objekti za nastanitev ter nudenje 
osnovnega in dodatnega zdraviliško- 
turističnega programa.

Že pred leti pričete priprave in prve 
osnove za projekt novega hotela s 4 
zvezdicami s cca. 300 sobami ter 
razširitev zdraviliških, terapevtskih 
kapacitet, tako imenovanega sanato
rija, sta glavna sestavna dela te pro
jektne celote. Kompleks bo imel skupno 
okvirno 30.000 m2 uporabnih površin 
ter bo po oceni veljal med 100 in 200 
mio DEM. Seveda bo moral zadostiti 
standardu visoke ravni, zato je bila že 
v začetku ideja o povezovanju z zun
anjimi partnerji, zainteresiranimi vla
gatelji v ta projekt.

Kljub temu, da je idejni projekt v bistvu 
že pripravljen, bo prišlo še do določenih 
sprememb le-tega v smeri optimiranja 
vrednosti projekta in samega programa, 
vsebine, tako da se bo lahko zagoto
vila tudi ekonomsko zdrava konstrukcija, 
ki mora skupno z izborom primernih 
finančnih virov za izgradnjo zagotoviti 
pogoje, za uspešno poslovanje novega 
mešanega podjetja. Pripravljalne 
aktivnosti so v teku; tako je že urejena 
osnovna vsebina pogodbe o mešanem 
podjetju in statuta, v tej fazi pa se

razčiščujejo tudi pogoji s firmo, ki naj bi 
skladno z interesom inozemskega 
partnerja vtem joint-venture poslu vodila 
poslovanje v novem hotelu.

Realno je pričakovati, da bi se v primeru 
hitre uskladitve teh dokumentov in 
pogojev, finančnih virov in drugih pos
topkov, ki so potrebni za začetek in
vesticije in njeno dokončanje, lahko 
pričelo z deli na izgradnji v letošnji zimi 
1990/91, s tem da se predvideva čas 
izgradnje 18 mesecev. Seveda bomo 
pri tem dogovarjanju oz. predlaganju 
osnov za sprejemanje odločitev v 
podjetju morali temeljito pripraviti ce
loten projekt tudi z vidika nemotenega 
funkcioniranja obstoječega dela 
zdravilišča ter zagotoviti takšne rela
cije in koordinacijo v izvajanju del in 
poznejšem vodenju poslov, da bo 
zagotovljena dobra uspešnost in 
nemoten nadaljnji razvoj podjetja. To 
je pomembno ne glede na to, da je v 
finančni konstrukciji in v novem podjetju 
predviden večinski delež zdravilišča. 
Optimiranje finančne konstrukcije je 
razumeti v smislu povečevanja trajnih 
vlog kapitala ter zmanjševanje kreditnih 
sredstev, v drugi fazi pa seveda tudi 
izbira takšnih kreditnih aranžmajev, ki 
imajo ustrezni rok in sprejemljive po
goje. Italijanski partner, s katerim 
pripravljamo skupno s Smeltom, kot 
svetovalcem za finančni del posla, 
celotno konstrukcijo, je zagotovil sicer 
potrebne finančne vire vendar bomo 
omogočili, da se za ceno povečevanja 
trajnih virov v finančni konstrukciji

vključujejo še drugi zainteresirani part
nerji.

Pred nami je torej velika preizkušnja v 
večih pogledih. Tako gre na eni strani 
za preizkus kvalitete naše ponudbe, 
naše organizacije in sposobnosti pri
lagajanja novim tržnim razmeram s 
pospešenim obnavljanjem obstoječih 
kapacitet in dvigovanjem standarda 
storitev, na drugi strani pa preizkus v 
smislu nove oblike povezovanja, part
nerstva na samem projektu, izgradnji 
in pozneje v obvladovanju posla. Glede 
na to, da smo mi naše vstopanje v Ev
ropo praktično začeli že pred leti z 
intenzivnejšim trženjem v tem pros
toru, pri čemer smo dosegli tudi 
odmevne rezultate, želimo tudi v 
prihodnje ostati med uglednimi firmami 
z našega področja, ki so sposobne 
obvladovati tovrstno poslovno proble
matiko, ter jo pretapljati v pozitivne 
efekte, ki se bodo pokazali ne samo di
rektno na poslovanju mešanega 
podjetja, marveč v kvalitetnem smislu, 
kot vodilo napredka celotne firme in v 
repro verigi vključenih kooperantov, 
bistveno pa bo pospešilo tudi razvoj 
celotnega kraja. Izziv je torej velik, ar
gumenti močni, sama realizacija pa bo 
v bistvu pomenila jeziček na tehtnici, 
ali bomo uspeli v kontinuiteti razvoja 
utrjevati in širiti naš vpliv na tržišču ter 
se preko tega gospodarsko razvijati, 
ali pa v drugem primeru sledi stagni
ranje oz. zaostajanje, česar pa si ver
jetno nihče v naši sredini ne bi želel.

Milan Zagoda

Rogaška Slatina, Hotel Ljubljana, 1989
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IZGRADNJA NOVEGA HOTELA IN 
SANATORIJA BO IZPRAZNILA ZDRAVILIŠKO 

BLAGAJNO IN DELAVSKE ŽEPE?

Zdravilišče velja za najuspešnejši jugo
slovanski turistični center. Delavci lahko 
s ponosom trdimo, da se naše podjetje 
brez sramu kosa tudi z včasih bolj 
znanimi turističnimi centri v Evropi. V 
tem prepričanju nas utrjujejo številna 
priznanja, pohvale naših gostov in 
njihovo nenehno vračanje v Rogaško 
Slatino.

Delavci Zdravilišča, še posebej tisti 
starejši, pa vedo, da je dobro ime 
Zdravilišča nastalo z njihovim 
požrtvovalnim delom in nenehnim 
odrekanjem. Že kar navajeni smo, da 
vsaka nova investicija, ki jo v Zdravilišču 
načrtujemo, izprazni Zdraviliško bla
gajno in naše žepe. Upravičeno se 
sprašujemo ali se bo to ponovilo tudi 
ob načrtovani izgradnji novega hotela 
in sanatorija.

Pred izvedbo gospodarske reforme, 
komaj pred dobrim letom in pol, je bila 
izgradnja hotela in sanatorija 
neuresničljiva. Za to je obstajala ena 
sama možnost. Najeti bi morali draga 
posojila in jih nato leta in leta odplačevati. 
S tem bi bilo poslovanje celotnega 
Zdravilišča, vse do popolnega vračila 
posojil, vrsto let obremenjeno, ob
veznosti bi pa tako kot vedno do sedaj, 
močno vplivale na višino naših plač.

O izgradnji hotela in sanatorija smo 
začeli resno razmišljati šele, ko so se 
začele oblikovati prve značilnosti 
novega gospodarskega sistema. Le
ta nam omogoča, da z minimalno 
obremenitvijo poslovanja Zdravilišča, 
močno pospešimo razvoj našega 
podjetja.

Kako bomo gradili hotel 
in sanatorij

Za izgradnjo hotela in sanatorija bomo 
z italijanskimi partnerji ustanovili skupno 
jugoslovansko - italijansko podjetje, ki 
bo izgradilo oba za Rogaško nujno 
potrebna objekta. Deleži v podjetju bodo 
razdeljeni tako, da bo 70 % podjetja v 
naši lasti, 30 % pa v lasti italijanskega

partnerja. V takšnem razmerju bo tudi 
odločanje v skupnem podjetju in 
udeležba na dobičku podjetja.

Sredstva za izgradnjo hotela in sana
torija lahko skupno podjetje pridobi 
tako, da ga zagotovijo ustanovitelji. V 
tem primeru bi moralo Zdravilišče 
zagotoviti 70 % vrednosti objektov, ki 
se gradijo, italijanski partner pa 30 % 
vrednosti. V Zdravilišču toliko sredstev 
nimamo na razpolago, prav tako pa si 
ne moremo privoščiti dodatnega ob
remenjevanja poslovanja Zdravilišča z 
najemanjem novih posojil.

Nov gospodarski sistem pa omogoča 
tudi, da ustanovitelji podjetja zagotovijo 
le minimalni del sredstev potrebnih za 
poslovanje podjetja. Novoustanovljeno 
podjetje mora nato samo ustvariti ali 
pa pridobiti preostanek za poslovanje 
potrebnih sredstev.

Tako posojila za izgradnjo hotela in 
sanatorija ne bo najelo Zdravilišče, 
ampak skupno podjetje, ki bo s svojim 
poslovanjem v celoti zagotavljalo vračilo 
posojila in s svojimi sredstvi tudi 
odgovarjalo za vse prevzete kreditne 
obveznosti.

Sredstva za izgradnjo bo skupno 
podjetje pridobilo z najemom ugod
nega posojila, ki ga italijanska vlada 
namenja kot pomoč tržno zanimivim 
projektom v Jugoslaviji. Z najetim 
posojilom bo skupno podjetje izgra
dilo hotel in sanatorij.

Kakšen bo vpliv najema 
posojil na poslovanje 
Zdravilišča in na naše 

plače

Seveda popolnoma brez odgovornosti 
Zdravilišča tudi ne bo šlo.

Zdravilišče mora kot svoj delež pri 
ustanovitvi skupnega podjetja zagotoviti 
začetna sredstva v višini 4.480.000 USA 
$. Večina teh sredstev bo v obliki pris

pevka v stvareh (komunalno urejeno 
zemljišče, na katerem bosta objekta 
zgrajena; za izgradnjo potrebni pro
jekti; sredstva, ki smo jih že do sedaj 
uporabili za izobraževanje delavcev, ki 
bodo v objektih delali), za preostali del 
pa bomo morali zagotoviti denarna 
sredstva. Ker vrednost stvari še ni 
dokončno ocenjena, vam ne moremo 
postreči s podatkom o višini potrebnih 
denarnih sredstev.

Odgovornost Zdravilišča za najeta 
posojila bo omejena le na ta del sred
stev in to le, če se v primeru slabega 
poslovanja in prezadolženosti podjetja 
upniki ne bodo mogli v celoti poplačati 
s prodajo sredstevskupnega podjetja. 
Ker je celoten projekt zelo ugodno 
zastavljen, v kar nas prepričuje tudi 
pripravljenost za sodelovanje italijan
skega partnerja, je kaj takega mogoče 
le v nastopu nekaterih izrednih 
dogodkov.

Zaključek

Povsem realna je napoved, da bo 
skupno podjetje poslovalo z dobičkom. 
Na tem dobičku bo Zdravilišče 
udeleženo s 70 %. Nov hotel in sanato
rij bosta izboljšala poslovne rezultate 
tudi v Zdravilišču.

Zato lahko z gotovostjo trdimo, da 
gradnja hotela in sanatorija ne bo 
stanjšala naših denarnic. Po 
dokončanju gradnje bodo celo bolj 
zajetne.

Aleksič Marjan
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KAKŠNEGA "ZDRAVJA" JE ZDRAVILIŠČE ROGAŠKA V 
OČEH URADNEGA PREGLEDNIKA - SDK-ja

Služba družbenega knjigovodstva natančno spremlja skozi daljše časovno 
obdobje poslovanje vsake firme in glede na zahtevo kogar koli, ki želi, da se mu 
predočijo podatki o stanju firme s katero dela, mu SDK te podatke tudi predoči 
po zato uradni proceduri. Elana in Agrokomerca verjetno nihče ni imel namena 
preverjati, in zato ti podatki niso prišli na dan že prej. Zaradi tega torej ne smemo 
imeti nezaupanje do uradnih podatkov, ki jih daje SDK.

Naše podjetje je ves čas odprto javnosti in glede na našo željo, da bi izdali 
vrednostne papirje (obveznice), moramo pač biti dovolj zdrava firma, da jih 
sploh lahko, oziroma smemo izdati. Glede na številna namigovanja o slabem 
zdravstvenem stanju večine firm v našem okolju, lahko vsaj za Zdravilišče 
objavimo uradno mnenje Službe družbenega knjigovodstva o boniteti (po 
domače o moči, zdravju, pomenu) naše firme, ki pokaže ravno nasprotno, torej 
sliko o našem dejanskem premoženju oziroma večanju premoženja, o so
lidnosti pri poravnavanju obveznosti ipd. Torej je negativno samo dejstvo 
premalega izkoriščanja našega kapitala, kajti še vedno opažamo, da je do
nosnost naših sredstev prenizka glede na vložena sredstva. Zato je potrebno 
voditi bitko za zmanjšanje stroškov in za boljšo organizacijo dela, to pa v bistvu 
že tudi izvajamo.

Poglejmo si torej v naslednjem tekstu objektivno oceno naše bonitete (zdravja) 
uradno s podpisom generalnega direktorja SDK Slovenije tov. Knafelca:

SLUŽBA DRUŽBENEGA KNJIGOVODSTVA V REPUBLIKI SLOVENIJI
CENTRALA LJUBLJANA
Strokovna komisija za dajanje mnenj o boniteti
Številka: 44-3/90
Datum:
POROČILO O OPRAVLJENI OCENI BONITETE
1. UVODNI DEL

1 ■ Oceno bonitete je opravila Strokovna komisija za oceno bonitete pri Službi 
družbenega knjigovodstva v Republiki Sloveniji na podlagi 5. člena zakona o 
vrednostnih papirjih.

2. Ocena bonitete je bila opravljena za Zdravilišče Rogaška Slatina, katerega 
pretežna dejavnost je zdraviliški turizem v sklopu dejavnosti medicinske re
habilitacije.
Pri pravni osebi opažamo pogosto menjavanje kadrov vfinančnih, knjigovodskih 
in računovodskih službah, kar pa ne vpliva na pravočasnost dostave računovodskih 
izkazov ali na pravočasna plačila obveznosti.

Niti prejšnji žiro računi TOZD niti sedanji žiro račun ni bil blokiran.

V naši evidenci imajo prijavljene naslednje nedokončane investicije:

Naziv objekta Leto pričetka 
gradnje

Prvotno plan. 
leto dokonč.

Predrač. 
vrednost v 
konvertib. din

1.Obnova vrtine V-6/76 1988 1989 92.000
2. Nabava računalniških

zmogljivosti 1988 1985 398.500
3.Pripravljalna dela

za golf igrišče 1989 1989 463.216
4.Tenis hala 1988 1989 687.661
5. Preureditev pod postaj

in kotlovnice 1989 1989 424.600
6. Nadomestno skladišče

in garaže 1989 1989 198.000

Pravna oseba je pri vseh investicijskih 
objektih dosegla s sklenjenimi po
godbami in plačili prijavljeno 
predračunsko vrednost, vendar jih 
zaradi inflacijskega naraščanja cen ni 
dokončala. Drugi vzrok je v 
restriktivnejšem odobravanju 
združevanja sredstev za investicije na 
manj razvitih območjih Slovenije, kijev 
lanskem drugem polletju skoraj zamrlo. 
Ker so bila tako združena sredstva 
glavni virfinanciranja investicij, pa tudi 
za letos še ni ustreznih sklepov 
Republiškega komiteja za družbeno 
planiranje, je dokončanje navedenih 
investicij preloženo. Investicije so 
dokončane med 70 in 80 %.

Po evidencah predhodne kontrole 
poravnava Zdravilišče Rogaška Slatina 
svoje obveznosti pravočasno.

Kazalniki finančne 
stabilnosti

Zdravilišče Rogaška Slatina posluje v 
razmerah visoke stopnje finančne var
nosti.

Po ekonomski teoriji je optimalna 
finančna varnost zagotovljena, ko trajni 
viri dosežejo 50 % poslovne pasive. V 
Zdravilišču predstavljajo trajni viri 67,3 
% poslovne pasive, v povprečju v 
podskupini dejavnosti pa še več.

Nekoliko nižja kot povprečno v podskup
ini je bila ustvarjena akumulacija na 
delavca. Le-ta je lani dosegla 98,5 % 
zneska (znašala je 160 din), ki so ga 
ustvarili v podskupini dejavnosti, s tem 
da so lani druge organizacije iz 
podskupine dejavnosti priposlovale še 
1.037 din izgube na delavca.

Ob koncu še podatek o osebnih dohod
kih. Povprečni obračunani mesečni čisti 
osebni dohodek na delavca je lani v 
Zdravilišču znašal 1.096 din, v podskup
ini dejavnosti pa je bil v povprečju le za 
odstotek nižji (1.085 din).

Ob visoki stopnji finančne stabilnosti 
in likvidnosti, ter relativno boljših 
poslovnih uspehih, kot jih dosega 
primerjana podskupina dejavnosti, je 
moč poslovanje Zdravilišča Rogaška 
Slatina, na osnovi zadnjih bilančnih 
podatkov, oceniti kot pozitivno.
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SKLEPNI DEL - mnenje 
službe o boniteti

Na podlagi poročil ekonomsko-finančne 
revizije preventivne kontrole, 
inšpekcijske kontrole, analiziranja 
kazalnikov poslovanja in sklepov, ki 
izhajajo iz te analize v točkah 1,2, 3 in 
4 tega poročila, izražamo POZITIVNO 
MNENJE O BONITETI za podjetje 
Zdravilišče Rogaška Slatina.

Predsednik strokovne komisije 
Tatjana Kučej

GENERALNI DIREKTOR 
mag. Franc Knafelc

Florjan Zorin

Rogaška Slatina- Grafični muzej, 1989

KOMUNALNI NADZOR V ROGAŠKI
Skupščina občine Šmarje pri Jelšah je 
na svoji seji dne 29/3-1990 sprejela 
Odlok o ustanovitvi in nalogah komunal
nega nadzora v občini Šmarje pri 
Jelšah.

S tem odlokom se pri skupščini občine 
formira služba komunalnega nadzora. 
Pristojnosti te službe za področje 
Rogaške Slatine so se prenesle na 
varnostno službo Zdravilišča Rogaška. 
Taslužba bo opravljala zraven svojega 
rednega dela tudi komunalni nadzor 
na naslednjem območju:
- Zdraviliški trg vključno z vsemi hoteli 

in parkirišči,
- Celjska cesta do odcepa za Šlan 

drovo ulico
- Kidričeva cesta do polnilnice
- Stritarjeva ulica in Cesta na Belelvvue 

vključno z kompleksom restavracije 
Bellevvue

- Cvetlični hrib
- Ivanov hrib
- Tržaški hrib in
- kompleks Janine.

Komunalni nadzorniki - varnostniki 
bodo po tem odloku nadzorovali: 
vzdrževanje objektov in naprav 
splošnega namena; stanje javne 
čistoče; urejenost spomenikov in 
spominskih obeležij; stanje reklam
nih panojev, napisov in osvetljenosti

izložb; plakatiranje; estetsko 
označevanje imen ulic, naselij in zgradb; 
snažnost javnih prometnih površin in 
evidentiranje onesnaževalcev; neprav
ilno parkiranje; obešanje in sne
manje zastav; pravočasno čiščenje 
snegas pločnikov in pešpoti; urejen
ost gradbišč z okolico, vključno s 
povzetimi ukrepi za varnost mimoidočih; 
red in mir na javnih shodih in javnih 
prireditvah; nočni mir; varnost motor
nih vozil na urejenih parkiriščih; hoja 
po zelenicah; vožnja po neprometnih 
površinah.

Pri opravljanju svojega dela imajo 
varnostniki - komunalni nadzorniki 
naslednje pravice in obveznosti:

1. Ugotavljati indetiteto kršiteljev predpi 
sov in prič

2. Izrekati mandatne kazni za prekrške
3. Predlagati uvedbo postopka o 

prekršku obč. sodniku za prekrške.

Pristojni inšpekciji pa predlagati:

- začasno ustavitev del, če se ta dela 
izvajajo v nasprotju s predpisanim 
redom,

- začasne ukrepe za zagotavljanje 
varnosti ljudi in premoženja.

Vsi državljani, podjetja, organizacije

itd. so dolžni varnostniku - komunal
nemu nadzorniku omogočiti nemoteno 
izvrševanje nadzora in dati vsa 
potrebna pojasnila in informacije, kijih 
le-ti potrebujejo.

Še nekaj o kazenskih določbah:

Z denarno kaznijo od 50 do 15.000,- 
din se kaznuje za prekršek pravna in 
civilno pravna oseba, od 12,50 do 2.500 
din pa odgovorna oseba, pravne in 
civilno prevne osebe ter posameznik:

1. če kakorkoli ovira komunalnega 
nadzornika pri izvrševanju službe,
2. če odkloni dati potrebne podatke in 

pojasnila za razjasnitev določene 
kršitve

3. če v določenem roku ne obvesti 
komunalnega nadzornika o odprav
ljeni pomanjkljivosti.

To je v kratkem vsebina občinskega 
odloka, s pomočjo katerega bomo 
poskušali ponovno uvesti malo reda v 
centru Rogaške, tako da bodo naši 
gostje in tudi krajani Rogaške živeli v 
lepšem in prijaznejšem okolju. Tega 
pa ne bomo dosegli samo z odloki in 
drugimi predpisi, če ne bo vsak krajan 
in zaposlen v Rogaški prispeval svojega 
dela.

J. Herič
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OBLIKOVANJE 
SKLADA SKUPNE 
PORABE ZA LETO 

1990
Kakor vsako leto, se je tudi letos 
oblikoval in bil sprejet plan sklada 
skupne porabe (to so sredstva, ki 
so v različnih oblikah namenjena 
delavcem Zdravilišča).

Celotni znesek sklada znaša
7.897.875.00 din, od tega več kot 
polovico, to je 4.284.000,00 zajema 
stanovanjski del sklada.

Pri stanovanjskem delu sklada je 
največ sredstev namenjenih za 
nakup 5 stanovanj in sicer
3.500.000. 00 (seveda če se bo v 
Rogaški Slatini gradil nov blok), 
ostala sredstva pa so namenjena 
za naslednja posojila: 2 izselitvena 
posojila, 2 vselitvena posojila, 7 
posojil za gradnjo, 1 adaptacijsko 
posojilo in 1 posojilo za nakup 
stanovanja. Izselitvena, vselitvena 
in posojila za gradnjo znašajo po
60.000. 00, s tem, da se pri posojilu 
za gradnjo upoštevajo in odbijejo 
že morebiti prejeta posojila pri nas. 
Adaptacijsko posojilo znaša največ 
do 12.000,00 din, posojilo za nakup 
stanovanja pa 100.000,00 din.

Ostali del sklada, ki znaša
3.613.875.00 din pa vključuje: regres 
za letni dopust, solidarnostne 
pomoči (ki zajemajo 10 pomoči za 
zdravljenje, 10 solidarnostnih 
pomoči in 380 vsakoletne pomoči 
našim upokojencem), jubilejne 
nagrade za 95 delavcev, sistemat
ski pregledi za približno 100 
delavcev, rekreacija po programu 
in izobraževanje. Zaradi po
manjkanja sredstev bo precej manj 
pomoči za zdravljenje kot je bilo 
prejšnja leta in kot bo verjetno 
potreb po le-tem.

Poseben problem pa predstavlja fi
nanciranje ginekoloških pregledov 
za naše delavke (ki naj bi ga koris
tile namesto proslave ob 8. marcu), 
saj le-to ni zajeto v tem skladu. 
Potrebe in interes zate preglede pa 
je izredno velik. Upamo, da se bodo 
odgovorni subjekti le dogovorili in 
našli sredstva za te preglede.

Metoda Mikuljan

VOLITVE SAMOUPRAVNIH ORGANOV ZA 
MANDATNO OBDOBJE 1990 -1992

12.04.1990 smo v Zdravilišču izvedli volitve v delavski svet in samoupravno 
delavsko kontrolo Zdravilišča.

V delavski svet Zdravilišča so izvoljeni:

1. Tepeš Bojan
2. Kolar Božo
3. Ferjanič Edita
4. Ivanuš Mirko
5. Mikša Darinka
6. Plemenitaš Brigita
7. Križman Franc 
S.Markovinovič Peter
9.Tratenšek Erih

10. Koražija Edo
11. Drofenik Branko
12. Grosek Karel
13. Antolinc Gordana
14. Junež Peter
15. Herič Jože

V samoupravno delavsko kontrolo so izvoljeni:

1. Drofenik Janez
2. Žekar Minka
3. Hrepevnik Jakob
4. Bek Ivan
5. Prah Helena

Na prvi seji delavskega sveta, ki je bila 15.05.1990, so delegati soglasno za 
predsednika delavskega sveta izvolili Tepeš Bojana, za namestnika pa prav tako 
soglasno, Ivanuš.Mirka.

Na isti seji je delavski svet oblikoval svoje komisije takole:

DISCIPLINSKA KOMISIJA KOMISIJA ZA DRUŽBENI STANDARD

1. Zorjan Marjan
2. Čuješ Staša
3. Bobek Peter
4. Krumpak Martin
5. Vrečar Željko

1. Krošl Erika
2. Tepeš Bojan
3. Drofenik Janez (P)
4. Jakopina Stanko
5. Šipec Sanda

KOMISIJA ZA DELOVNA KOMISIJA ZA UGOTAVLJANJE
RAZMERJA ZAHTEVNOSTI DELA

1. Prah Ludvik
2. Jernejšek Ema 
S.Markovinovič Maro
4. Šket Anton
5. Ratej Bojan

KOMISIJA ZA ODLOČANJE 
O PRITOŽBAH DELAVCEV

1. Jurič Anton
2. Ferjanič Edita
3. Križman Franc
4. Erjavec Jože
5. Vrečar Željko

KOMISIJA ZA INOVACIJE

1. Vrhovnik Branko
2. Grah Hermina 
S.Čujež Borut
4. Mikše Ivan
5. Antolinc Gordana

1. Škodič Stane
2. Jurjec Damjan
3. Javnornik Franc

MAGDA HERIČ
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DELO TURISTIČNEGA DRUŠTVA 
V PRETEKLEM LETU

V petek 25/5-1990 je bila v Restavraciji 
Pošta letna konferenca Turističnega 
društva Rogaška Slatina. Po krajšem 
kulturnem programu, ki so ga zelo 
uspešno pripravili otroci iz Osnovne 
šole Rogaška Slatina, so predsednik 
TD in nato vsi predsedniki posa
meznih komisij poročali o svojem 
delu v preteklem letnem obdobju. Krajši 
povzetek:

- Komisija za urejanje okolja in olepšavo 
kraja, ki jo vodi Fran Ogrizek je s 
svojimi člani, ki so zadolženi vsak za 
svoj rajon, precej časa in večkrat letno 
prebila na terenu in ocenjevala ureditev 
okolja Po zbranih podatkih in ponovnim 
preverjanjem najbolje ocenjenih je

komisija izdelala predlog za podelitev 
24 priznanj za urejeno okolje posa
meznikom, medtem ko so bile 
najboljšim podeljena priznanja z vrt
nicami in sicer:
Bronasto vrtnico so prejeli:
Lepan Franc in Regina - Cesta padlih 
aktivistov 10
Kristan Alojz in Anica - Prvomajska 23 
Zupan Andrej in Erika - Cvetlični hrib 6

Srebrno vrtnico sta prejela:
Gretič Marija - Sp. Negonje 13 a 
Holešek Karli in Ivanka - Na livadi

Zlato vrtnico so prejeli stanovalci 
Aškerčeve ulice, ker je večina hiš v tej 
ulici zelo lepo urejenih in smatramo,

da je to najbolj urejena in najlepša 
ulica v Rogaški Slatini. Komisija je 
pripravila tudi predloge za podelitev 
NEPRIZNANJ imenovanih BODEČI 
OSAT krajanom, ki imajo izrazito 
neurejeno okolje in kjub opozorilom 
ne ukrenejo ničesar, da bi to stanje 
odpravili. Zaenkrat se je komisija 
odločila, da letos še enkrat poizkusi te 
krajane opozoriti na neurejenost in jih 
seznani z dejstvom, da jim ob 
naslednji priložosti vseeno podelimo 
OSAT.

Na letni koferenci je bilo preko videa 
prikazanih nekaj izrazitih primerov 
neurejenosti, na drugi strani pa nekaj 
primerov izredne urejenosti okolja.

GINEKOLOŠKI PREGLEDI NAŠIH DELAVK 
V LETU 1989

Prejšnje leto so se naše delavke odločile za ginekološki pregled namesto proslave ob "dnevu žena". Vsaka 
naša delavka je imela pravico do enega takšnega pregleda v lanskem letu.

Od skupaj 736 delavk, zaposlenih v Zdravilišču, je to pravico izkoristilo 318 delavk, kar je 43%, torej še 
polovica ne. Od tega jih je največ zaposlenih v Zdraviliško gostinskih dejavnosti, to je 258 delavk (155 
iz gostinstva in 103 iz zdravstva), iz strokovnih služb 33 delavk, iz Vzdrževalne dejavnosti 17 in iz Polni
lnice 15 delavk.

Zdrav. Polnilnica Vzdržev. Strokov. Skupaj
gost. dej. dej. službe

Štev.zaposlenih delavk 552 35 60 89 736
Štev.opravljenih pregl. 258 15 17 33 318

v% 47 43 28 37 43

Iz tabele je razvidno, daje največ teh pregledov opravljenih pri delavkah iz Zdraviliško gostinke dejavnosti 
in Polnilnice, glede na število zaposlenih delavk v teh enotah.

Eden od pomembnih dejavnikov, ki vplivajo na odločitev za ta pregled je, poleg drugih (potreba, brez 
stroškov, bližina) tudi osveščenost o koristnosti tovrstne kontrole in s tem posredno skrb za zdravje 
delavke, matere, žene.

Morda je prav navedeno razlog, da so člani Odbora za družbeni standard na zadnj seji predlagali, naj se 
tudi letos organizira in omogoči takšen pregled našim delavkam.

Mikuljan Metoda
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- Komisija za prireditve, ki jo zelo 
uspešno vodi Franci Plohl, je poročal, 
daje bilo v lanskem letu izvedenih 127 
večjih prireditev, na katerih je bilo 
prisotnih 14.564 obiskovalcev. Razen 
omenjenih je bilo še mnogo ostalih 
prireditev po gostinskih lokalih.

Ocenimo lahko, da se Rogaška Slatina 
s številom izvedenih prireditev, kot 
tudi z njihovo kvaliteto, lahko mirno 
primerja z večjimi mesti oz. centri tako 
doma, kot tudi v tujini.

- Komisija za zasebne sobe, ki jo vodi 
gospod Bonča, je med letom po
gosto obravnavala problematiko te 
dejavnosti. Ostaja precej nerešenih 
problemov, kot so premajhno število 
zasebnih sob boljše kategorije, 
nasplošno precej slaba urejenost teh 
sob, padanje kupne moči gostov, ter 
problem ker privatni oddajalci sob ne 
morejo dobiti ugodnejših kreditov za 
adaptacijo oz. ureditev zasebnih sob 
za oddajo gostom.

- Komisijo za ohranjanje kulturne in 
naravne dediščine vodi Erna Ferjanič
- Fric. Sodeluje z drugimi ustanovami 
in se trudi zaščititi naše naravno 
okolje pred vedno večjim 
onesnaževanjem, kakor tudi našo kul
turno dediščino.

- Komisijo za delo z mladino vodi Ju
dita Vrečar. Poročilo o svojem delu 
so podali kar učenci šole - tečajniki 
turističnega podmladka. Razen dela 
s podmladkom se uspešno realizira 
tudi program pouka turistične vzgoje 
v Osnovnih šolah v 6. in 7. razredih. V 
razpravi, ki je sledila poročilom so se 
krajani oglašali s kritičnimi pripombami 
na urejenost (ureditev ulic XIV. divi
zije, svetilke proti Soči, stara leden
ica, zapuščni vrelci min.vode, neure
jeni sadovanjki, dotrajale klopi ob 
sprehajališčih, neurejeno plakatiranje, 
pomanjkljivi smerokazi, zanemarjen 
potok itd.). O načrtih za odpravo 
nekaterih omenjenih neurejenosti je 
prisotne seznanil predsednik sveta 
KS, kije bil priosten na letni konferenci.

V drugem delu letne konference so 
bila podeljena priznanja in vrtnice 
lastnikom najlepše urejenih hiš in okolij.

Na koferenci so bila razstavljena tudi 
vsa dela, ki so prispela na natečaj za 
originalni turistični spominek Rogaške, 
prav tako pa smo člane seznanili z 
rezultati natečaja.

- Prvo nagrado sta prejela Remi in 
Dana Kočica za izdelavo kristalnega 
kozarca za pitje mineralne vode, bogato 
graviranega s starim motivom H.Soča

- Drugo nagrado je prejel učenec 
Steklarske šole, Razum Josip, za 
kozarec, brušen tako, da daje vtis 
mehurčkov mineralne vode v steklu.

- Drugo enakovredno nagrado je dobila 
Tanja Rak za obtežilnik v obliki 
kapljice vode, znotraj katere so 
mehurčki, ki zopet spominjajo na 
mineralno vodo.

Posebno priznanje za vzorno embalažo 
pa je bilo podeljeno Dekorju iz 
Kozjega.

Letna koferenca je bila s tem zaključena. 
V bodoče bi si želeli, da bi sečimveč 
krajanov, posebej še zaposlenih v 
zdravilišču in drugih dejavnostih, ki 
živijo od turizma, vključevalo v delo 
turističnega društva, bodisi z delom v 
komisijah, kakor tudi z dajanjem 
predlogov ali vsaj s svojim vsakod
nevnim kulturnim in primernim odno
som do gostov in do okolja. Le tako, s 
skupnimi močmi, bomo delali kvalitetno

in v naš lepi kraj privabljali znova in 
znova več gostov, razen tega pa se 
bomo v lepem in urejenem kraju tudi 
sami bolje počutili.

Na zaključku je prof.Zoran Vudler, 
predstavnik Celjske turistične zveze, 
predal v imenu Praktične žene iz Beo
grada Hotelu Donat priznanje "Zlata 
viljuška", in sicer za najboljši, 
najkvalitetnejši gostinski objekt v 
Jugoslaviji.

Predsednik TD Prah Ludvik

DOPISUJTE

V

NAŠE

GLASILO

Remi in Dana Kočica - Kopija starega kozarca za pitje mineralne vode z 
vgravirano veduto Rog. Slatine



10 ROGAŠKA SLATINA VRELCI

PRENOVE, NOVOTVORBE IN MOLKI

Predvolilni molk, kulturni molk,
RTV - molk užaljenosti in njihov "labodji spev" 

in molk kar tako, brez zveze.

Da, da! Vse to in še marsikaj drugega 
je šlo tudi kar tako brez zveze mimo 
nas. Od zadnje pa do današnje štev
ilke "Vrelcev' je marsikaj vrelo, pa tudi 
prekipelo. A vse je šlo mimo nas. Smo 
pač molčali. Kar tako. Neumno bi bilo 
v našem časopisu pisati o Berlinskem 
zidu in zakaj se veliki prijatelj 
Ceausescu ni mogel udeležiti našega 
panjskega kongresa. Mi imamo svoje 
probleme in drugačne teme. A vendar 
tudi tega ni bilo.

Pokop tako imenovanega realsocial- 
izma je pa tudi pri nas pustil vidne 
sledove in posledice. Ker v tem času 
Vrelcev ni bilč, si jih je narod 
ustvarjal sam, predvsem s "svežimi 
novicami od šanka do šanka".

No, končno je tudi njim odklenkalo. 
Naš časopisje dobil zopet svoj žegn, 
kot rečeno stranka dem. prenove. 
Novotvorba z novim uredniškim 
odborom. V njem so ostale samo tri 
stare mravlje, če se lahko z Bojanom in 
Eriko tako imenujemo. V času tega 
molka kar tako, sva se oba z Bojanom 
trudila, da bi ga prekinila, vendar so 
najine pomorske ideje naletele na 
gluha ušesa. Verjetno je Kramberger 
iz Negove prepozno povedal da je tisti, 
ki je živel vsaj tri leta v tujini pridobil 
znanja za najmanj eno fakulteto po 
JUS-U.

Pisanje v VRELCE je že od nekdaj bilo 
nehvaležno in bogaboječe deb. Razen 
za tiste, ki so se vvseredkejših izdajah 
pojavljali na prvih straneh. Na teh 
poznavalcih resnice sedaj leži naloga, 
da nam vsem natočijo čistega vina o 
domnvenih poneverbah in razprodaji 
zdravilišča.

Upam, da so ti svinčeni časi enkrat za 
vselej minili, in da bodo naslednje 
generacije brez dlake na jeziku lahko 
brez skrbi pred morebitno degrada
cijo, objavljale svoje poglede na sis
tem, ureditev in lastno gospodarstvo.

Danes si novotvorba (stranka 
dem.prenove) lasti n.pr. edino prav

ico do varovanja okolja, čeprav smo 
mi v VRELCIH že pred petimi leti 
opozarjali v članku SVETLO-TEMNO, 
da je največji spomenik, ki ga lahko 
pustimo zanamcem, ravno čisto in 
neomadeževano okolje. Za vse to se je 
še posebej potegovala tudi mladina, 
medtem ko je ista ZKS-SDP na ob
lasti, dovolila v že tako umazanem 
Celju še gradnjo žveplene kisline. 
Smešno, ali ne? Govorili in pisali smo 
tudi o bio prehrani in še o marsičem. 
Toda težko petelinu, ki prezgodaj 
kikirika...pa čeprav za narodov blagor.

A duša mi ne da miru. Zopet bom 
kikirikal, pa čeprav bo to moj labodji 
spev. Čez kakšnih pet let si ga bo pa 
prisvojila ne vem katera prenovljena 
stranka. Novotvorba. Novotvorbe so 
mi bile že od nekdaj zoprne, posebno 
če jih je preveč, kot trenutno sindika
tov. To ljudi samo zbega. Drugo je 
ponavljanje nekaj že obstoječih strank. 
Navsezadnje se tudi moda ponavlja.

Mimogrede povedano - nobena 
stranka me ne obvezuje. Zaenkrat 
sem še nevtralen, bom pa član tiste, ki 
bo skupaj preplonkan program ZSMS 
resnično in v celoti izpolnila.

Vidim, da že preveč nakladam, zato 
bom prešel takoj k stvari, ki me najbolj 
muči.

Užaljenost in labodji spev RTV.

Prepričan sem, da bo to zanimalo tudi 
naše bralce, saj so RTV-jevci tudi 
naši gosti. Doma vsak dan, občasno 
pa tudi gosti Zdravilišča. Ob njihovem 
zadnjem obisku smo bili deležni 
precejšnje kritike, vendar dobro
namerne. Zato naj tako gledajo tudi na 
moje pripombe. Tudi te so izključno za 
narodov blagor.

Ne bom se spuščal v podrobnosti, a 
kljubtemu....Nekoč je nekdo dejal: in 
zadnji bodo prvi. Med takimi se je znašel 
tudi Janez Janša. Ostalo vam je 
znano. Sledila je globoka užaljenost in 
celo štrajk. Kdo je bil prizadet? Ubogi

gledalci, se pravi najmanj krivi. Nič 
nimamo proti novinarjem. Slednji se 
morajo vedno pokoravati vodstveni 
politiki. Svojo lojalnost so pokazali 
tudi v primeru AJDE LESJAK - KALAN 
in njeni degradaciji, ko se je pojavila 
na tv-dnevniku s križcem okrog vratu.

Mene in še mnoge druge moti njihov 
YU-program. Če bi bil doktor, bi njihovo 
diagnozo formuliral nekako tako: 
SLOVENŠČINA IMA AIDS, VIRUS SE 
IMENUJE RTV-če hočete Ljubljana ali 
kot novotvorba SLOVENIJA. V bistvu 
se zopet ni nič spremenilo. Zopet 
poslušamo tista neumna opravičila radi 
pomanjkanja časa nismo uspeli 
podnasloviti tega in tega....

Bog ne daj, da bi kdo pomislil na pre
vod oziroma sinhronizacijo, kot to dela 
ves zavedni svet, ki kaj da na svoj jezik. 
Tudi studia Beograd in Zagreb.Mi pa 
JUGOTON in JUGOGLAS, vslovensko 
vsako vas, dokler tudi petelin vsak - ne 
bo peti znal, kot je edino prav....itd.

Kaj je pri vsem tem cirkusu najbolj 
smešno? Oglasi RTV-ja, da iščejo 
napovedovalce brez pretiranega 
narečnega naglasa. Seveda, edini 
zveličani je kranjski. Pri vsej tej vnemi, 
pase sploh ne zavedajo, da so ravno 
oni ustvarili nov slovenski jezik - RTV 
spakedranščino. V času borbe za 
suverenost in svobodno Slovenijo, so 
popolnoma pozabili na osnovo - na 
jezik. Prepričan sem, da bi lahko ravno 
oni zanj več storili. Namesto reklam bi 
lahko vsaj vsak drugi, tretji dan pred 
osrednjim TV dnevnikom posvetili 3 
minute za boljši jezik, ker bi bilo 
sprotno opozarjanje mučno za 
sogovornika, bi lahko v teh oddajak 
nekdo, v hudomušnem stilu gospoda 
Hudečeka, opozarjal: včeraj je pa ta in 
ta tovariš iz CK-ja (po navadi ga ti 
najbolj kronajo) zopet slovenščino 
MATRAL, s tem KO JE SMATRAL. Mi 
namreč menimo, mislimo, itd. Pata in 
ta se je včeraj na otvoritvi spomenika 
dušal, da njihova firma vrši izvoz 
izključno na zapad in to toliko in 
toliko komadov dnevno. Mi pa dobro
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vemo, da se spomenik odkrije, da se 
odpre recimo razstava, otvarjajo pa le 
na jugu, kjer imajo tudi zapad in 
tovrstne RAZGOVORE. Pri nas se pa 
pogovarjamo o izvozu na ZAHOD in to 
v kosih. Nič se pa pri nas ne vrši, 
kvečjemu izvaja. Predvsem pritisk na 
slovenščino.

Počasi in gotovo se spreminja še 
marsikaj - skoraj neopazno. Vučko ni 
požrl samo volčička. Tudi zmajčka in 
zajčka. Vse kar smo nekoč delili na 
pridelke, izdelke in ponudbo so nam 
danes pogoltnili proizvodi. Skakalci 
so le še skakači (kmalu bodo skakava), 
plesalci so plesači, torbentarji patrubači.

S tem pa vas dragi bralci še zdaleč ne 
mislim strašit it pred pisanjem v 
VRELCE. Nov uredniški odbor in zato 
odgovorni bodo vse postavili na svoje 
mesto.

Apeliram pa na vse sodelavce na re
cepcijah in povsod kjer telefon zvoni, 
da se ne prodajamo tako poceni z 
naglasi. Zaščitimo vsaj tista imena, ki 
jih še imamo. Naša Rogaška je bila in 
bo vselej le Rogaška. Ce pa to komu 
ne gre v bučo, uporabimo vendar to 
strešico in naglas kamor spadata, da 
ne bo več pomot in zlorab. Tudi mi 
spoštujemo tuje jezike in njihove 
naglase, zato res ne moremo biti šovin
isti, če rečemo ROGAŠKI ROGAŠKA, 
ne ROGAŠKA.

Nisem še slišal Slovenca, ki bi dejal, 
da je bil včeraj v KRAPINI ali 
PREGRADI, pa tudi Hrvata ali Srba ne, 
ki bi slučajno bil v CHICAGU. Kljub 
temu, da je baje njihovo pravilo - naglas 
na prvem zlogu. Zato imamo tudi 
KRIŽAJE IN LJUBLJANO. Zakaj pa 
imamo po tem pravilu CANKARJEV 
dom in RADENCE? Lepo vas prosim, 
ne bodimo no tako naivni.
P S. 1 RUSTI

Kar ni uspelo Armiji, je nadoknadila 
RTV, ki je v letih 60-70 v evforiji 
bratstva in edinstva s TEREZO in 
ČOLIČEM oziroma z glasbeno tera
pijo prepričevala vesoljno Slovenijo - 
kaj je lepo oziroma lepše od domače 
besede. Vse to je pozneje prenesla na 
lokalne radijske postaje in se sama 
"očistila*. Na vsevečji pritisk poslušalcev 
je pred kratkim uvedla PROGRAM 
PLUS. Sedaj pa enostavno ne more 
razumeti zakaj je njegova popularnost 
vse večja.

P.S. 2

Novemu uredniškemu odboru se zahvaljujem za zaupanje, prepričan pa sem, 
da me bo Jezični Janez prav dobro nadomestil. Želim mu več sreče, predvsem 
pa nobene degradacije, pa čeprav bo nekega dne le prišel iz ILEGALE.

Zbogom - iskreno vaš 
RUSTI

• v- . ■ •

Tanja Pak - Stekleni obtežilnik za papir

EX - TEMPORE
Letošnja mednarodna slikarska delavnica se je dogodila že petič po vrsti. 
Možnosti priglasitve in žigosanja na akcijo smo to leto podaljšali za en dan, 
tako so slikarski dnevi potekali od 7. do 10. junija. Ves čas je zelo nagajalo vreme 
in temu primerna je bila tudi udeležba. Sodelovalo je 48 slikarjev in nastalo 70 
del. Delaje ocenjevala mednarodna strokovna žirija v sestavi Janez Mesesnel 
in dr. Mirko Juteršek, oba umetnostna zgodovinarja in likovna kritika iz 
Ljubljane in dr. Enzo Santese, umetnostni zgodovinar, likovni kritik in 
publicist. Nagrade so prispevale delovne organizacije, ki se tudi sicer rade 
odzovejo za sponzoriranje kulturniških akcij, 5 nagrad pa je prispevalo 
Zdravilišče Rogaška Slatina, kot glavni sponzor in prireditelj. V zameno za 
nagrado bodo sponzorji prejeli nagrajeno sliko. Žirjija je nagrade razdelila 
takole:
Toma Veljko - nagrada Zdravilišča Rogaška Slatina
Duh Branko - nagrada Zdravilišča Rogaška Slatina
Železnik Franc - nagrada KORS Rogaška Slatina
Knez Janez - nagrada Zdravilišča Rogaška Slatina
Marzidovšek Mario - nagrada Steklarske šole Rogaška Slatina
Wang - Saje Huaguing - Grand-prix, Zavarovalnica Triglav Celje
Šubic JOže - nagrada Steklarna Boris Kidrič Rogaška Slatina
Čobal Larisa - nagrada Zdravilišča Rogaška Slatina
Goričan Viktor - nagrada Zdravilišča Rogaška Slatina
Kotar Jože - nagrada Zdravilišča Atomske toplice, Podčetrtek
Orač Janko - nagrada LB Celje
Pogačar Vojko - nagrada Steklarne DEKOR Kozje
Razstava bo na ogled do 6. julija v razstavišču Zdravilišča.

Erna Ferjanič - Fric
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V SPOMIN PROF. DR.ADOLFU REŽEKU 
(1902-1980)

Pravkar mineva 10 let odkar je v Za
grebu preminil zaslužni redni pro
fesor Veterinarske fakultete zagrebške 
univerze in dolgoletni raziskovalec 
mineralnih vod našega zdravilišča, 
dr. Adolf Režek. Rodil se je 25. septem
bra 1902. leta v Varaždinu, kjer je 
obiskoval osnovno šolo in tudi gimna
zijo. Naravoslovno kemijo je študiral 
na Filozofski fakulteti zagrebške 
univerze, kjer je bil po končanem študiju 
najprej sodelavec v Zavodu za 
medicinsko kemijo Medicinske fakul
tete, oz. asistent v Inštitutu za far
makologijo in toksikologijo Medicinske 
fakultete, vse do leta 1940. Tedaj je bil 
izvoljen za izrednega profesorja 
medicinske kemije na Veterinarski 
fakulteti, a že leta 1943 za rednega 
profesorja iste fakultete. Tu je delal 
vse do svoje smrti.
Prof dr.Adoif Režek je bil povsem 
izjemna osebnost, izredno širokega 
strokovnega in kulturnega obzorja, ki

je velik del svojega življenja in 
bogatega znanja posvečal tudi 
problematiki mineralnih vod našega 
zdravilišča Pri tem ni le raziskoval samo 
njihovega kemijskega sestava temveč 
tudi vpliv delovanja elektrolitov v teh 
vodah na aktivnost encimov. Razen 
tega pa je s posebnim veseljem in 
prizadevnostjo raziskoval tudi zgodo
vino razvoja našega zdravilišča, od 
samih začetkov dalje, pri čemer ima 
njegova monografija o 'Rogaški Slatini 
na starih slikah, fotografijah, zemljev
idih, spomenikih in kozarcih' iz leta 
1964 še prav poseben pomen. 
Seveda pa je s tega področja še vedno 
zelo aktualna tudi njegova knjiga 'O 
preteklosti vrelcev mineralnih vod 
Rogaške Slatine' iz leta 1937. Za vse 
svoje delo, pomembno za naše 
zdravilišče, ki se najbolje kaže v zelo 
obširni bibliografski dokumentaciji, ki 
jo imamo k sreči v svoji arhivi, je občinska 
skupščina Rogaška Slatina imeno

vala prof.drAdolfa Režeka za sovjega 
častnega občana, na kar je bil še zlasti 
ponosen.
Do svoje smrti, ki ga je 4. junija 1980. 
leta zatekla na njegovem delovnem 
mestu na fakulteti, je prof. dr.Adoif 
Režek stalno zasledoval napredek 
našega zdravilišča in še zlasti razvoj 
hidrogeoloških in kemijskih raziskav, 
ki smo jih opravljali. Zato tudi ni naključje, 
daje bil še malo pred svojo smrtjo tudi 
skrben in uspešen mentor pri raziskoval
nem delu podpisanega.
Trajni spomin na prof.dr.Adolfa Režeka 
bodo za nas predvsem njegove 
številne strokovne in znanstvene pub
likacije, ki se tičejo zdravilišča, nanj pa 
naj bi tudi spominjal odlitek njegovega 
poprsja, ki ga bomo v kratkem 
postavili v zdraviliškem parku. Ta bo 
kopija enakega odlitka, ki bo postavljen 
v njegov spomin kot izjemnemu 
znanstveniku, pedagogu, p n/emu 
povojnemu dekanu Veterinarske 
fakultete v Zagrebu in človeku - 
prof.dr.Adolfu Režeku.

prof.dr.Vojko Ozim
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VRELCI - glasilo delavcev Zdravilišča Rogaška Slatina. Uredniški odbor: Glavni in odgovorni urednik Amadea Dobovišek, tehnični urednik: Erna 
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